
 

JAAROVERZICHT DE LEVENDE NATUUR 2020 – JAARGANG 121 

 
ALGEMEEN 

 

Samenstelling bestuur: 

Anton van Haperen (voorzitter) 

Marjolein van Os (secretaris) 

Matthijs Courbois (penningmeester) 

Rik Huiskes (bestuurslid) 

Karin Albers (bestuurslid) 

Theo Verstrael (bestuurslid) 

Verder vertegenwoordigde Rik Nijland de redactie tijdens de bestuursvergaderingen. 

 

Samenstelling redactie: 

Rik Nijland (hoofdredactie) 

Melchior van Tweel (redactiesecretaris) 

Maaike de Graaf 

Jos Hooijmeijer 

Maud Raman 

Piet van der Reest 

Piet Schipper 

Wouter van Steenis 

Jan van Uytvanck 

Philippine Vergeer 

 

 

Het bestuur vergaderde in 2020 vier keer, namelijk op 1 april, 24 juni, 9 september en 9 

december. Vanwege Corona werden de vergaderingen van maart, september en december digitaal 

gevoerd. Alleen de vergadering van juni vond plaats op het kantoor van de Bosgroepen in Ede.  

 

Na hun jarenlange enorme inzet voor De Levende natuur nemen hoofdredacteur Bart van Tooren 

en Isa Schimmel afscheid. Op 16 september kon , ondanks corona, gelukkig wel hun 

gezamenlijke afscheid worden gehouden. Helaas kon Jan Veenman daar wegens ziekte niet bij 

aanwezig zijn. Het afscheid vond plaats in Restaurant Princenhof in Eernewoude, met een 

fietsexcursie door de Âlde Feanen. Wij bedanken Bart, Isa en Jan voor de grote bijdrage die ze aan 

De Levende Natuur hebben geleverd als hoofdredacteur, bureausecretaris en vormgever. 

Bestuursvoorzitter Anton sprak in zijn afscheidstoespraak mede namens de lezers van De 

Levende Natuur onze grote dank uit aan alle drie. Hun tomeloze inzet voor het blad en de manier 

waarop zij in alles meer dan betrokken zijn bij de natuur in Nederland kent geen gelijke. 

Gedurende drie decennia, waarin de uitgeefwereld ingrijpend veranderde, hielden ze De Levende 

Natuur haarscherp op koers en brachten het tijdschrift op een hoog niveau.  

Voorafgaand daaraan hield een deel van bestuur en redactie in de ochtend een brainstorm over 

de toekomst van De Levende Natuur. 

 



 

De volgende onderwerpen werden dit jaar besproken in het bestuur. 

 

WISSELINGEN BESTUUR  

Karin Albers en Theo Verstrael kwamen het bestuur versterken. Karin nam in december 2019 het 

voorzitterschap over van Anton. Anton blijft wel lid van het bestuur. 

 

SAMENWERKING MET VIRTUMEDIA 

De samenwerking met uitgeverij Virtumedia loopt sinds 1 januari 2019. De samenwerking is 

vastgelegd door middel van een contract, dat tot nu toe jaarlijks is aangepast en opnieuw 

ondertekend. In 2019 waren als taken voor Virtumedia opgenomen: redactionele ondersteuning, 

eindredactie, vormgeving en drukken. In 2020 zijn daar aan toegevoegd: abonnee-administratie 

en advertentiewerving. In de loop van het jaar hebben bestuur en redactie de samenwerking met 

Virtumedia geëvalueerd. Daaruit volgde een nieuw contract voor 2021. 

 

FINANCIËN 

Dit is het eerste jaar met een nieuwe abonnementenadministratie en een nieuwe boekhouder. Er is 

door de boekhouder een standaard financieel jaarverslag opgesteld met nieuwe vormgeving.  De 

boekhouder heeft dit jaar extra inspanning geleverd om de boekhouding conform de huidige eisen 

van de Belastingdienst in te richten. . Mede daardoor vallen onderstaande punten op in het 

financieel jaarverslag Enkele verschillen zijn daarom terug te voeren op andere boekhoudposten. 

De belangrijkste reële verschillen zijn; 

• Een zakelijker ingerichte abonnementen- en financiële administratie en de inzet van een 

boekhouder hebben samen geleid tot een forse kostenbesparing 

• Er zijn meer inkomsten uit advertenties dan in 2019. 

• Er zijn flinke personele kosten gemaakt vanwege ziekte en het vertrek van de 

eindredacteur. Een flink deel van deze kosten hadden nog betrekking op 2019 

• Foutief zijn de abonnementen voor instellingen in Nederland inclusief btw gefactureerd, 

deze fout is hersteld en dit leverde een onvoorzien kostenpost op.. 

•  Er waren extra inkomsten via cofinanciering voor een special over Griend. 

Ondanks de diverse forse kostenposten is het negatief resultaat over 2020 beperkt gebleven. 

 

PUBLICITEIT EN WEBSITE 

We zijn te vinden op onze website, via Facebook en Twitter. Eind 2020 is daar een LinkedIn 

account bijgekomen. Onze artikelen van eerdere jaargangen vanaf de oprichting van De Levende 

Natuur zijn te vinden op www.natuurtijdschriften.nl.  

 

In 2020 is als vervolg op ons marketingplan van 2019 onder de titel “De Levende Natuur digitaal” 

door een groepje uit het bestuur en de redactie een voorstel uitgewerkt voor de verschillende 

aandachtspunten: 

1. Actualisering van de huisstijl van het tijdschrift 

2. Actualisering van de website 

3. Realiseren van een digitale versie van het tijdschrift 



 

Actualisering van de huisstijl en van de website en digitale versie van het tijdschrift willen we 

gelijk op laten lopen. Voor de website ontkomen we niet aan het opzetten van een geheel nieuwe 

website. Daarvan willen we eerst de basis goed hebben, maar flexibel, zodat we later kunnen 

uitbouwen. 

De planning is om deze punten in 2021 te realiseren in samenwerking met Virtumedia. 

  

Voor het aanvullen van pdf’s van recentere artikelen op de website www.natuurtijdschriften.nl zijn 

we afhankelijk van de ontwikkeling en de technische vernieuwing van die website. De artikelen 

van DLN zijn op www.natuurtijdschriften.nl te vinden tot 2016. 

 

STATUTENWIJZIGING GEWENST 

De oprichting van Stichting De Levende Natuur in 1984 is mede mogelijk gemaakt door 

Staatsbosbeheer, Natuurmonumenten, KNNV en Rijksinstituut voor Natuurbeheer (RIN) -de 

zogenaamde “founding fathers”. Hierbij is statutair vastgelegd dat deze partijen financieel borg 

staan en bestuursleden voor de Stichting leveren. Zij moeten daardoor nog steeds over bepaalde 

zaken meebeslissen en zij dragen financieel risico. Omdat het blad gaandeweg zelfstandiger is 

geworden is een innige samenwerking zoals de statuten voorschrijven voor geen van de partijen 

nog wenselijk. Dit werd ook bevestigd in de eerste gesprekken met onze founding fathers in 

2020. De samenwerking met deze organisaties wordt zeker voortgezet, maar een 

statutenwijziging is gewenst  

Het verwijderen van deze partners uit onze statuten blijkt nog aardig wat hobbels op te leveren 

waaronder het vinden van tekenbevoegde personen. Praktisch probleem bleek verder te zijn dat 

het RIN geen formele rechtsopvolger kent. De voorgenomen ontvlechting van de founding fathers 

en de stichting DLN wordt in 2021 verder opgepakt. 

 

WERVING EN ABONNEES 

Er is in 2020 een flyer van De Levende Natuur bijgesloten in de bladen van IVN en KNNV. Dit heeft 

35 nieuwe leden opgeleverd. Verder begint de werving via social media langzaam wat op te 

leveren. Het totaal aantal abonnees is ongeveer gelijk gebleven op circa 1880: de bijgekomen 

nieuwe abonnees compenseren de opzeggingen. Na jaren van (lichte) terugloop is dat een mooie 

ombuiging. Het streven is echter toename. De ontwikkeling in het aantal abonnees is een 

onderdeel van het overleg met Virtumedia over werving. 

 

ADVERTENTIES EN FONDSEN 

Vanaf 2020 is het advertentiebeheer een onderdeel van de samenwerking met Virtumedia. Er is in 

dit jaar slechts 1 nieuwe adverteerder bij gekomen. Het streven was meer. Daarentegen liepen de 

bestaande advertentie contracten  door in 2020, alsook de vaste pagina van de Unie van 

Landschappen. 

 

  

http://www.natuurtijdschriften.nl/
http://www.natuurtijdschriften.nl/


 

De Redactie van de Levende Natuur heeft zich ingezet voor: 

ARTIKELEN EN THEMANUMMERS IN 2020 

Het aantal aan de redactie aangeboden manuscripten is nog steeds zorgwekkend laag, maar het 

is in 2020 wel steeds gelukt om het tijdschrift gevuld te krijgen. Het aantal gepubliceerde 

pagina’s was in totaal 232, iets meer dan vorig jaar. In 2020 zijn geen themanummers 

verschenen, maar wel een special over Griend. Het streven naar kortere en beter leesbare 

artikelen, naast de langere meer wetenschappelijke artikelen, heeft in 2020 in elk nummer 

geresulteerd in nieuwe typen artikelen: visies, columns en interviews. En daarnaast zijn korte 

bijdragen soms afgehandeld door de hoofdredactie, zonder ruggenspraak met de redactie. 

Aangeboden manuscripten zijn niet altijd passend bij de nagestreefde inhoud of kwaliteit. soms 

worden Bijdragen al direct door de hoofdredactie afgewezen, zo ook dit jaar. Het aantal 

afgewezen artikelen was in 2020 iets lager dan in vorige jaren.  

We hadden te maken met een tekort aan manuscripten. Daarom zijn artikelen die in andere jaren 

zouden zijn afgewezen, door grote inzet van de redactie omgevormd tot volwaardige artikelen. 

Hulde.  


